
„Komoly árat fizettetnek velünk azért, mert konzervatívok vagyunk” 

Martonyi János, Magyarország külügyminisztere 

Egy teljes idős munka: elmagyarázni az Orbán Viktor kormánya és a kormányzó párt, a 
Fidesz alatt újrafogalmazott magyar politikát 

Alig két és fél év leforgása alatt Magyarország nehéz időket élt át az új alkotmány, több száz 
törvénymódosítás, a demokrácia helyzetével kapcsolatban felmerült aggodalmak, és a 2008-
ban mentésre szorult gazdaság „rendbetételének” kötelessége miatt. Martonyi János 
külügyminiszter már rutinosan magyarázza azokat a reformokat, amelyek Európa más 
konzervatív kormányai számára elképzelhetetlenek lennének. 

- Sokba kerül a magyar kormánynak a konzervatív gondolatvilág? 
- Valóban nagy árat fizettetnek velünk miatta. Mi az értékeinkben vagyunk 

konzervatívak. És ez nem mindenkinek tetszik. Európa egyes részein ösztönös 
ellenszenvvel tekintenek olyan fogalmakra, mint a család, a haza, Isten…Az egyik 
legnagyobb gondunk az, hogy az új alkotmány preambulumában szerepel a 19. század 
elején íródott nemzeti himnuszunk első sora, amely így szól: „Isten, áldd meg a 
magyart”. Sok kritika ért minket emiatt, és azért is, mert a házasságra különböző 
neműek közötti kapcsolatként tekintünk. Én nem utasítom el a másféle 
gondolkodásmódot, mindössze tisztelet kérek. Ennyi az egész. Megértem, hogy 
ellentmondásos világban élünk. Bár más alkotmányok is utalnak Istenre, úgy tűnik, a 
magyaroknak nem lehet. 

- Úgy gondolja, hogy Brüsszelben kettős fiskális mérce létezik, amely 
Spanyolországot előnyösen, Magyarországot pedig hátrányosan érinti? 

- Nem szeretnék összehasonlításokat tenni. Időnként valóban kettős mércére 
panaszkodunk, nem is annyira költségvetési, sokkal inkább politikai szempontból. 
Amióta 2004-ben beléptünk az EU-ba, Magyarországot a túlzott deficiteljárás miatt 
bélyegezték meg. Az igazság azonban az, hogy a Bizottság azért tart szemmel minket, 
mert Magyarországon a szocialista kormányok folyamatosan hazudtak, becsaptak és 
hamis adatokat adtak meg. Azt azonban nem szabad elfelejtenünk, hogy az „európai 
építkezés” a tagállamok közötti egyenlőség és a nemzeti identitások tiszteletének 
elvére épül. 

- Úgy tűnik, kormánya arra törekszik, hogy a válság társadalmi költségeit 
megossza. 

- Amikor a hiány kezelésével nehézségek kezdtek felmerülni, Magyarország az elsők 
között növelte a bankokkal szembeni fiskális nyomást. És tudjuk, hogy ha alapvető 
magánérdekek sérülnek, annak ára van. 

- Mivel magyarázza a szélsőjobb erősödését Magyarországon? 
- Ez a kérdés szintén a percepciókról és az újság-címlapokról szól. A választók csupán 

15-20%-áról van szó. A többi választóról azonban – akik nem szélsőjobboldaliak és 
soha nem is lesznek azok - soha nem beszélnek. A szélsőséges gondolkodásúak száma 
viszonylag stabil, megvannak a maguk belső gondjaik, és meglátásom szerint a 2014-
es választásokon rosszabbul fognak szerepelni. A választói bázisuk elsősorban az 



ország északkeleti részére koncentrálódik, amely korábban a szocialisták fellegvára 
volt, és ahol a legnagyobb roma közösségek (magyar cigányok) is élnek. 

- A héten ünnepeltük a szovjet diktatúra ellen indított 1956-os forradalom 
évfordulóját, ám a mai Magyarország mélyen megosztott ország képét mutatja… 

- Ne felejtsük el, hogy mindannyian ugyanazt ünnepeljük. Eltérő rendezvényekkel és 
szónokokkal. Ám Magyarországon nincs olyan politikai erő, ideértve még az igazi 
kommunistákat is, aki megtagadná ezt a szabadságért folytatott harcot. Ez 
mindannyiunkké. Az igaz, hogy a magyar politikai rendszer és a média is mélyen 
megosztottak. Ennek megvannak a történelmi, érzelmi, politikai és a gazdasági okai is. 
Mégis, úgy gondolom, hogy a társadalom kevésbé megosztott, mint az európai átlag. 
Nem szabad összekeverni az embereket a politikusaikkal.  


